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PRZEWODNICZĄCY
RADY MIEJSKIEJ

BURMISTRZ

Dwudziestą drugą sesję rady 
miejskiej zaplanowano na 16 grudnia 
br. z następującym porządkiem 
obrad:

ŘSkładanie interpelacji i wniosków.
ŘSprawozdanie z działalności Burmis-
trza w okresie od 24 sierpnia 2016 r. do 9 
grudnia 2016 r. 
ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
budżetu miasta i gminy Solec Kujawski 
na 2016 rok.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finansowej 
miasta i gminy Solec Kujawski na lata 
2016 – 2024.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie uchwa-
lenia budżetu miasta i gminy Solec 
Kujawski na 2017 rok.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie Wielo-
letniej Prognozy Finansowej miasta 
i gminy Solec Kujawski na lata 2017 – 
2024.

Dokończenie na str. 3

22. SESJA RM

Porządek
obrad

Rano msza w intencji śp. Antoniego 
Nawrock iego ,  w ieczo rem chwi l a 
muzycznej zadumy w Soleckim Centrum 
Kultury. Tak upamiętniliśmy piątą 
rocznicę śmierci burmistrza. Na koncert 
fortepianowy w wykonaniu młodego 
soleckiego pianisty Piotra Nowaka, 
uczestnika XVII Międzynarodowego 
Konkursu Pianistycznego im. Fryderyka 
Chopina, przybyli najbliżsi A. Nawroc-
kiego, koledzy samorządowcy i współpra-
cownicy. Wśród kilkunastu wykonanych 
utworów, P. Nowak zagrał między innymi 
Marsza Żałobnego, Etiudę „Rewolucyj-
ną”, Poloneza As-dur. Widzowie usłyszeli 
więc muzykę Chopina w najlepszym 
wydaniu, czego dowodem były owacje na 
stojąco, którymi publiczność nagrodziła 
pianistę po zakończonym występie. 
W kolejnym numerze napiszemy o dal-
szych planach pana Piotra, związanych nie 
tylko z jego solową karierą.

Antoni Nawrocki 
In Memoriam

Życzymy, by Święta Bożego Narodze-

nia były rodzinne i spokojne, przepeł-

nione ciepłem i radością. Życzymy, by 

wszystkie dni w roku były równie piękne 

i szczęśliwe, jak ten wigilijny wieczór. 

Każdy dzień niech przynosi nadzieję, 

zrozumienie i pogodę ducha. Przez cały 

nadchodzący rok niech nie zabraknie 

zdrowia,  optymizmu,  satys fakcj i 

i spełnienia.
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Dyżury aptek
Do 18 grudnia - „Pod Lwem”

(ul. Leśna 2)

19 - 25 grudnia - „Leśna”
(ul. Leśna 19)

26 grudnia - 1 stycznia - 
- „W Przychodni”

(ul. Powstańców 7a)

NOCNA i ŚWIĄTECZNA 
OPIEKA MEDYCZNA

 od poniedziałku do piątku w godz. 
18.00 do 8.00 dnia następnego oraz

 w dni świąteczne od 8.00 do 8.00 dnia 
następnego dla mieszkańców Solca 

Kujawskiego świadczy NZOZ 
“Zdrowie dla Ciebie " Bydgoszcz 

ul. Ogrody 21. Wizyty domowe można 
zgłaszać pod numerami telefonów 

52 361 13 34 lub  693449225.
Niezależnie od tego, są jeszcze trzy 

punkty, do których  możemy 
pojechać po poradę osobiście:

NZOZ Centrum Zdrowia „Błonie”
(ul. Broniewskiego 6)

PRZYCHODNIA TATRZAŃSKA
(ul. Witkiewicza 1)

SP ZOZ MSW
(ul. Markwarta 4-6)

W WIGILIĘ (24 grudnia) i SYLWESTRA (31 grudnia) nie będą 
pełnione sobotnie dyżury lekarskie w przychodni Solmed. 

Od nowego roku, z porad lekarskich świadczonych w soboty, 
niebędące dniami świątecznymi, będzie można korzystać jak 

dotychczas - w godz. od 8.00 do 13.00.

Szczere wyrazy współczucia Pani 
Annie Smolińskiej z powodu śmierci

TEŚCIA

składają
Prezes Zarządu 
i Pracownicy SOLMED Sp. z o.o.

Pani Aleksandrze Piskalskiej 
serdeczne wyrazy współczucia 
z powodu śmierci

OJCA

przekazują 
DYREKTOR I PRACOWNICY 

OŚRODKA SPORTU I REKREACJI 
W SOLCU KUJAWSKIM

Wyrazy szczerego współczucia 
Panu  Ryszardowi  Barnatowi 
z powodu śmierci 

ŻONY i SYNA 

Uczestnicy i kadra Warsztatu 
Terapii Zajęciowej oraz Miejsko-
Gminny Ośrodek Pomocy Społecz-
nej w Solcu Kujawskim

Szczere wyrazy współczucia dla 
Jarka Cichowicza z powodu śmierci 
siostry

MARIOLI

GRONO 
PRZYJACIÓŁ

W skrócie
STOWARZYSZENIE METROPOLIA 

BYDGOSZCZ ZAREJESTROWANE

Pod koniec listopada Stowarzyszenie 

Metropolia Bydgoszcz zostało wpisane do 

Krajowego Rejestru Sądowego. Członkami 

stowarzyszenia są: Bydgoszcz, powiaty 

bydgoski i nakielski oraz gminy: Barcin, Białe 

Błota, Dąbrowa Chełmińska, Dobrcz, Kcynia, 

Koronowo, Łabiszyn, Mrocza, Nakło nad 

Notecią, Nowa Wieś Wielka, Osielsko, 

Pruszcz, Sadki, Sicienko, Solec Kujawski, 

Szubin, Rojewo i Żnin. We wrześniu na 

zebraniu założycielskim podjęto kilka 

ważnych uchwał. Między innymi przyjęto 

statut, wybrano władze stowarzyszenia. Do 

siedmioosobowego zarządu wybrano 

burmistrz Teresę Substyk. Wcześniej zgodę 

na udział samorządu w stowarzyszeniu 

musiały wyrazić rady gmin.

KONGRES BEZPIECZEŃSTWA

Zastępca burmistrza Barbara Białkowska 

uczestniczyła w pierwszym Międzynarodo-

wym Kongresie Bezpieczeństwa, który odbył 

się w Toruniu. Organizatorem była Wyższa 

Szkoła Bezpieczeństwa w Poznaniu, 

a kongresowi patronował marszałek naszego 

województwa. Tematyka obejmowała m.in. 

zagadnienia dotyczące bezpieczeństwa 

powodziowego dolnej Wisły, ekologicznych 

skutków funkcjonowania zbiornika zaporo-

wego stopnia wodnego we Włocławku, map 

zagrożenia i ryzyka powodziowego w plano-

waniu przestrzennym zagrożenia suszą 

z uwzględnieniem środkowej Polski i Kujaw.

WSPÓŁPRACA 

POLSKO - UKRAIŃSKA
Stowarzyszenie Rozwoju Solca Kujaw-

skiego wygrało konkurs i otrzyma dofinanso-
wanie projektu partnerskiego w Programie 
RITA - przemiany w regionie. Komisja 
grantowa zarekomendowała do dofinanso-
wania tylko 17 ze 117 złożonych projektów. 
Wartość całkowita projektu pt.Polskie 
doświadczenia dla opracowania Strategiczne-
go planu rozwoju basztańskiej miejskiej rady 
w obwodzie mikołajowskim, wynosi 
49.171,50. Projekt realizowany będzie 
w okresie od 1 stycznia do 30 września 2017 r. 
w partnerstwie z Bashtanską Radą Miejską 
oraz z gminą Solec Kujawski. Projekt zakłada 
transfer dobrych praktyk związanych ze 
strategicznym planowaniem działań na rzecz 
rozwoju lokalnego z naszej gminy do gminy 
Bashtanka.

WARSZTATY W MAGDEBURGU
W dniach 23 i 24 listopada br. w Magde-

burgu odbyło się spotkanie partnerów 

międzynarodowego Projektu „Environmental 
Rehabilitation of Brownfield Sites in central 
Europe – ReSites”. W warsztatach udział 
wzięli przedstawiciele naszej gminy, którzy 
zajmują się wdrażaniem projektu. Gospoda-
rzami spotkania byli Instytut Polityki 
Strukturalnej i Rozwoju Gospodarczego oraz 
Ministerstwo Rozwoju Regionalnego 
i Transportu Saksonii Anhalt. Uczestnicy 
warsztatów mieli okazję odwiedzić teren 
poprzemysłowy Rothensee objęty pilotażem 
oraz dzielili się wynikami analiz dotyczących 
obszarów poprzemysłowych. Opracowane 
analizy są pierwszym krokiem dla określenia 
najskuteczniejszego, zrównoważonego 
podejścia do rehabilitacji terenów zdegra-
dowanych przez przemysł.

DEBATA POLICYJNA
Już po raz drugi w naszym mieście odbyła 

się debata której głównym tematem było 
bezpieczeństwo w ruchu drogowym. 
W spotkaniu w SCK uczestniczyli przedsta-
wiciele Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych 
i Autostrad, starostwa bydgoskiego, Zarządu 
Dróg Wojewódzkich w Bydgoszczy, policji 
i soleckiego samorządu. Rafał Piątek, 
komendant soleckiego komisariatu mówił 
o działaniach prewencyjnych, adresowanych 
do młodzieży oraz osób starszych. Dla osób 
w wieku 50+ prowadzono szkolenia 
odświeżające przepisy ruchu drogowego, 
natomiast młodzież miała możliwość 
zapoznania się z tymi przepisami na szkole-
niach skierowanych dla tej grupy wiekowej. 
Mieszkańcy zwrócili uwagę na problemy 
związane z przestrzeganiem przepisów ruchu 
drogowego przez rowerzystów i pieszych.



ŘPodjęcie uchwały w sprawie ustalenia 
wykazu wydatków niewygasających 
z upływem roku budżetowego 2016 oraz 
ustalenia planu finansowego tych 
wydatków.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie udzie-
lenia Powiatowi Bydgoskiemu pomocy 
finansowej na dofinansowanie projektu 
polegającego na termomodernizacji 
budynku Zespołu Szkół Ogólnokształ-
cących i Zawodowych i Gimnazjum 
Publicznego nr 2 w Solcu Kujawskim.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie udzie-
l en ia  Wojewódz twu  Kujawsko-
Pomorskiemu pomocy finansowej na 
dofinansowanie zadania inwestycyj-
nego pn.” Przeprawa promowa przez 
rzekę Wisłę łącząca Solec Kujawski 
z Czarnowem wraz z przebudową 
układu drogowego i zakupem promu”.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
uchwały w sprawie udzielenia Woje-
wództwu Kujawsko-Pomorskiemu 
pomocy finansowej na dofinansowanie 
zadania inwestycyjnego pn. „Przygoto-
wanie realizacji projektu pn. Przeprawa 
promowa przez rzekę Wisłę na wyso-
kości Solca Kujawskiego i Czarnowa”.
ŘPodjęcie uchwały w sprawie zmiany 
Statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Solcu Kujaw-
skim.
ŘOdpowiedzi na interpelacje i wnioski.
ŘWolne głosy i wnioski.

Relacja w kolejnym numerze 
„Wiadomości”.

Dokończenie ze str. 1
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Piątego grudnia br. burmistrz ogłosiła 
otwarty konkursy ofert na realizację 
zadania publicznego w zakresie wspierania 
i upowszechniania kultury fizycznej. 
Zgodnie z wydanym zarządzeniem (nr 
IV/171/16 z 5.12.2016r.) oferty należy 
składać do 28 grudnia 2016r., do godz. 
13.00. Wszelkie informacje zostały 
umieszczone na stronie internetowej 
www.soleckujawski.pl, w Biuletynie 
Informacji Publicznej www.bip.solecku-
jawski.pl oraz na tablicy ogłoszeń urzędu 
miasta. W razie jakichkolwiek pytań 
należy kontaktować się z osobą odpowie-
dzialną za przeprowadzenie konkursów - 
Urzęd Miasta i Gminy w Solcu Kujaw-
skim, ul. 23 Stycznia 7,  nr tel. (52) 387-01-
41, e-mail: jpop@soleckujawski.pl. 
Burmistrz ogłosiła również nabór kandy-
datów na członków komisji konkursowej 

do zaopiniowania ofert złożonych 
w ramach  og łoszonego  konkursu . 
Szczegóły na podanych wyżej stronach 
internetowych. Termin składania zgłoszeń 
na członków komisji upływa 27 grudnia br.

Ogłoszony
konkurs

Po raz drugi w ramach projektu „Zwiększenie udziału mieszkańców w plano-
waniu strategicznym i planowaniu świadczenia usług publicznych, w nowych połą-
czonych hromadach na Ukrainie”, do Solca przyjechali przedstawiciele ukraińskiego 
miasta Skałat (obwód tarnopolski). Mer Petro Savonchak, sekretarz Komitetu 
Wykonawczego Tetiana Hyron, sekretarz rady miasta Sofiia Magmet i specjalista ds. 
ewidencji ludności Halyna Zhuravel przez tydzień (od 28 listopada do 2 grudnia) 
poznawali pracę naszego urzędu. Kierownictwo, jak i osoby odpowiedzialne za 
poszczególne sfery działalności, szczegółowo prezentowali zagadnienia interesujące 
gości z Ukrainy. Mówiono między innymi o tworzeniu strategii rozwoju gminy. 
Projekt jest współfinansowany ze środków Polsko-Kanadyjskiego Programu Wspar-
cia Demokracji (PKWD) - finansowanego w ramach programu polskiej współpracy 
rozwojowej Ministerstwa Spraw Zagranicznych RP, realizowanego przez Związek 
Miast Polskich (ZMP), we współpracy ze Związkiem Miast Ukrainy.

BĄDŹMY�BEZPIECZNI�NA�DRODZE

PRZESTRZEGAJMY�PRZEPISY
RUCHU�DROGOWEGO!!

PIESI�I�ROWERZYŚCI�NIE�MAJĄ�SZANS
Z�SAMOCHODEM!!!

PO�ZMROKU�NOŚMY�
ELEMENTY�ODBLASKOWE!
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isty osób uprawnionych do Lzawarcia umowy najmu 
lokalu mieszkalnego na czas 

nieoznaczony i lokalu socjalnego na czas 

oznaczony, zostały podane do publicznej 
wiadomości 30 listopada 2016 r. poprzez 
wywieszenie ich na tablicy ogłoszeń 
w urzędzie miasta. Wszystkie osoby 
znajdujące się na listach mieszkanio-
wych, które nie otrzymały lokalu 
z zasobu gminy i są nadal zaintereso-
wane jego otrzymaniem, są zobowiązane 
do aktualizacji wniosku w terminie od 
stycznia do końca czerwca 2017 r.

Są już listy 
mieszkaniowe

Sport to zdrowie – wielu z nas przy 
obecnym rozwoju sportu wyczynowego 
wątpi, że jest to prawda, ale wśród nas są 
osoby czynnie uprawiające jakiś sport, 
będące potwierdzeniem, że aktywność 
fizyczna sprzyja naszemu zdrowiu 
i codziennej kondycji. Do takich ludzi 
należy Andrzej Michałowski (62 lata), 
mieszkaniec Przyłubia, który do uprawia-
nia sportu wrócił osiem lat temu po udarze 
mózgu.

Sport uprawiał od 14 roku życia. Było 
to podnoszenie ciężarów. Z dyscypliną tą 
rozstał się mając 28 lat jako zawodnik 
drugoligowej Elany Toruń i do czasu udaru 
wziął całkowity rozbrat ze sportem. Sport, 
którym zajmuje się obecnie polega również 
na podnoszeniu ciężarów – nazywa się 
kettlebel lub po polsku odważniki. Sport 
ten był już uprawiany przez starożytnych 
herosów. Do łask wrócił w latach 40. XX w. 
Pierwsze zawody odbyły się w 1948 r. 
Obecnie jest bardzo popularny w USA 
i w Rosji, gdzie jest jednym z elementów 
treningu dla komandosów, policjantów, 
strażaków.

- Jest to sport wytrzymałościowo – 
siłowy, z elementami jogi, ponieważ 
ćwiczący muszą wytrenować nie tylko 
ciało, ale i psychikę. Sukces zależy od 
głowy. Co z tego, że człowiek jest silny, jak 
nie ma odporności – mówi A. Michałowski.

Solecczanie po raz pierwszy mogli 
zobaczyć kettlebel w wykonaniu pana 
Andrzeja podczas tegorocznego festynu 
osiedli i sołectw, gdzie wystąpił w krótkim 
pokazie razem ze swoją córką. Nasz 
rozmówca profesjonalnie zajął się sportem 
odważnikowym dwa lata temu. Pierwszy 
sukces przyszedł już rok później, kiedy na 
Mistrzostwach Europy w Warnie (lipiec 
2015) zajął trzecie miejsce, a w listopadzie 
tego samego roku został wicemistrzem 
Świata na zawodach rozgrywanych 
w Dublinie. Maj 2016 Gdynia i kolejne 
medale Mistrzostw Europy - II miejsce 
indywidualnie i złoto w pięcioosobowej 
sztafecie (każdy zawodnik startuje w innej 
kategorii i wyniki są sumowane). I naj-
świeższy wyczyn – tytuł wicemistrzowski 
na Mistrzostwach Świata w Turynie 
w kategorii wiekowej 60 – 65 lat.

Najwięcej  s tartuje zawodników 
z krajów byłego ZSRR. W Polsce jest kilka 
znaczących ośrodków tego sportu tj. 
Gdańsk, Olsztyn, Gorzów Wielkopolski, 
Toruń. 

A jak wygląda trening? Cztery razy 

w tygodniu po dwie godziny. Jak się 
dowiedzieliśmy, z panem Andrzejem 
trenują jego dwie córki. Małgorzata 
zdobyła brązowy medal na tegorocznych 
zawodach w Turynie. Zawodnicy startują 
w rwaniu, podrzucie i długim cyklu. 
O zwycięstwie decyduje liczba prawidło-
wych powtórzeń w ciągu 10 minut. 
A. Michałowski wykonuje sto powtórzeń, 
a chciałby 120. W jego kategorii wiekowej 
odważniki ważą po 16 kg. Podczas 
zawodów przerzuca więc ponad 3 tony, na 
treningu nigdy nie mniej niż 10 ton.

- Zachęcam nawet do rekreacyjnego 
uprawiania kettlebel, po prostu dla 
zdrowia. Dobrze technicznie wykonane 
treningi budują siłę, doskonale wpływają 
na serce, poprawiają proporcje tkankowe. 
Jeżeli ktoś byłby zainteresowany i chciał 
spróbować na przykład na lekcjach 
wychowania fizycznego, może się ze mną 
skontaktować – tel. 600 609 149. Mam 
uprawnienia instruktorskie Polskiego 
Stowarzyszenie Kettlebel i Fitness. Jak 
każdy sport, także ten wymaga zaangażo-

wania finansowego. Same badania 
antydopingowe opłacane przez zawodni-
ków kosztują 110 euro. Pomagają mi, za co 
jestem wdzięczny, nadleśnictwo Cierpi-
szewo, w którym pracuję jako podleśniczy 
i Regionalna Dyrekcja Lasów Państwo-
wych w Toruniu.

Gdyby któraś z naszych firm chciała 
sponsorować A. Michałowskiego, jest on 
otwarty na współpracę.

Od 1 stycznia 2017 roku formalności 
związane z dzierżawą pojemników na 
odpady komunalne, będzie należało 
załatwiać w Zakładzie Gospodarki 
Komunalnej (ul. Targowa 3, tel. 52 387 03 
77). 

Osoby dotychczas dzierżawiące 
pojemnik na podstawie zgłoszenia usługi 
dodatkowej, złożonego w urzędzie miasta, 
proszone są o zgłoszenie się do ZGK w celu 
podpisania umowy na kontynuację 
dzierżawy. W przypadku braku umowy, 
pojemniki zostaną zabrane z terenu 
nieruchomości.

Z 1 stycznia 2017 roku zmienia się 
wysokość stawek za roczną dzierżawę 
pojemników. W zależności od rodzaju 
pojemnika, roczna wysokość opłaty będzie 
wynosiła:

1) za pojemnik 120 litrów – 36,00 zł,
2) za pojemnik 240 lirów – 72,00 zł,
3) za pojemnik 1100 litrów – 360,00 zł.
W związku  z  wprowadzonymi 

zmianami, płatności z tytułu dzierżawy 
pojemników należy dokonywać na 
rachunek bankowy ZGK nr: 58 1240 3507 
1111 0000 3057 6681, lub w kasie zakładu, 

czynnej w godz. 7.30 - 14.00, we wtorki 
7.30 - 16.00.

Istnieje możliwość wykupienia 
pojemników na własność. W celu uzys-
kania dodatkowych informacji należy 
kontaktować się z ZGK.

Przede wszystkim zdrowie,
medale przy okazji

Pojemniki dzierżawimy
od ZGK
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Medal za długoletnią służbę ustano-
wiony w 1938 r., przywrócony w roku 
2007, jest nadawany za wzorowe, 
wyjątkowo sumienne wykonywanie 
obowiązków wynikających z pracy 
zawodowej w służbie Państwa. Dzieli się 
na trzy stopnie – brązowy, srebrny 
i złoty. 

Od października tego roku posiada-
czem najwyższego, złotego medalu jest 
solecczanin Józef Guździoł, artysta Opery 
Nova, długoletni inspektor tamtejszego 
chóru, który w zeszłym roku przekazał 
pałeczkę swojemu młodszemu następcy. 
Odznaczenie przyznane przez prezydenta 
Andrzeja Dudę jest ukoronowaniem 
dotychczasowej muzycznej kariery pana 
Józefa.

- Cóż, to wyjątkowy zaszczyt otrzymać 
takie odznaczenie, do którego można 
aspirować po 30 latach nieprzerwanej 
pracy w służbie kraju. To wysokiej rangi 
medal i otrzymanie tego złotego krążka jest 
powodem do dumy i satysfakcji. Oczywiśc-
ie ma to niewątpliwie związek z obcho-
dzonym w tym roku jubileuszem 60-lecia 
opery, w której pracuję od 1982 r., jednak 
nie myślałem, że doczekam takiego 
zaszczytu.

Praca w operze to liczne przedstawie-
nia, tournée, mnóstwo pracy nad przygoto-
waniem repertuaru, dlatego jest to bardzo 
wymagające zajęcie. Jednak, jak mówi 
J. Guździoł, na kilka miesięcy przed 
emeryturą daje radę:

- Głos jeszcze jest, pamięć również 
dopisuje, także ta muzyczna. Jestem 
wzrokowcem i kiedy zamykam oczy widzę 
pięciolinię. To pozwala dobrze wykonywać 
moją pracę, a śpiewamy różnorodny 
repertuar od oratorium Mesjasz Haendla, 
przez Rigioletto Verdiego do Madame 
Butterfly Pucciniego. Kiedy ktoś mnie pyta 
ile mam lat, to odpowiadam żartem, że 
pamiętam Pana Boga, kiedy jeszcze nie 
nosił brody.

J. Guździoł jest solecczaninem. Jako 
młody chłopak uczył się gry na akordeonie, 
śpiewał w chórze Św. Cecylia, zresztą 
śpiewali w nim również jego rodzice.

- Moim pierwszym nauczycielem gry na 
akordeonie był Czesław Kuligowski.

J. Guździoł przez 18 lat był związany 
z Soleckim Centrum Kultury, gdzie był 
instruktorem muzyki i wielu młodych 
mieszkańców naszego miasta uczył śpiewu 
- między innymi Weronikę Bochat 
i Zbyszka Mana. Uważa, że jest coś 
Solcowi winien i po przejścia na emeryturę 

od września przyszłego roku, zamierza 
włączyć się w kulturalne życie miasta.

- Oj będzie się działo, że zacytuję 
klasyka. Chciałbym zająć się impresaria-
tem muzycznym, zapraszać z koncertami 
moich kolegów, powrócić do tradycji 
koncertów w naszych soleckich świąty-
niach, podjąć ponownie współpracę 
z SCK, co obiecałem pani dyrektor, kiedy 
ze względu na chorobę żony byłem 
zmuszony z tych zajęć zrezygnować.

Choroba i śmierć żony były trudnym 
doświadczeniem. Dziś wspomina ją jako 
wspaniałego towarzysza życia.

- Żona była moim pierwszym kryty-
kiem muzycznym. Wtedy na jej uwagi 
patrzyłem trochę z przymrużeniem oka. 
Dziś widzę, jak się myliłem.

Pan Józef realizuje się także jako 
poeta. Ma na swoim koncie wydany tomik 
poezji.

- Namówił mnie do tego prof. Edward 
Szymkowiak, nauczyciel języka polskiego. 
Dzisiaj też piszę, ale do szuflady: 

„Pożółkłe karty spadły z kalendarza. 
Ostatnia pozostała. Ona rachunek 
wystawi”. I niech to będzie pointa naszej 
rozmowy.

Zbigniew Stefański

J. Guździoł po przejściu na emery-
turę planuje włączyć się w kulturalne 
życie miasta, gdyż uważa, że jest to jego 
powinność.

Jestem Solcowi
coś winien

W „Kuli” Soleckiego Centrum Kultury 
odbyło się spotkanie wolontariuszy wraz 
z opiekunami, które jednocześnie było 
zakończeniem projektu pod nazwą „Wolon-
tariat w akcji”. Projekt ten realizowany był 
przez Stowarzyszenie Wspierania Rodzin, 
działające przy Miejsko-Gminnym Ośrodku 
Pomocy Społecznej. Realizacja projektu była 
możliwa dzięki pozyskanym środkom 
z powiatu bydgoskiego. 

Organizatorzy tak zaplanowali działania 
w ramach projektu, aby spotkanie wolon-
tariuszy odbyło się właśnie 5 grudnia, gdy 
obchodzony jest Międzynarodowy Dzień 
Wolontariusza. Podczas spotkania omówione 
zostały wszystkie działania, w których 
uczestniczyli wolontariusze. Pierwszym 
z nich były warsztaty dla wolontariuszy, które 
odbyły się trzech gminach: Koronowie, 
Dobrczu i Solcu Kujawskim. Kolejnym 
zadaniem był konkurs na „Wolontariusza 
Powiatu Bydgoskiego 2016”. Udział w tym 
konkursie mogli wziąć wszyscy wolontariu-
sze działający na terenie powiatu bydgos-
kiego. Podczas spotkania rozstrzygnięto 
konkurs i nagrodzono jego laureatów. 
Pierwsze miejsce zajęła Paulina Szymańska 
z Koronowa, drugie Dominika Andrzejewska 
z Sicienka, na trzecim miejscu uplasowała się 
Aleksandra Puzio z Zespołu Szkół w Koto-
mierzu. We wspomnianym konkursie brali 
też udział nasi soleccy wolontariusze, 

a najbliżej podium znalazła się Julia 
Miliszkiewicz, która zajęła piąte miejsce. 

Wszyscy wolontariusze biorący udział 
w spotkaniu oraz ich opiekunowie otrzymali 
pamiątkowe dyplomy, a laureaci konkursu 
cenne nagrody. Wręczali je: przedstawiciel 
powiatu bydgoskiego Andrzej Kubiak, 
przedstawiciel naszej gminy - sekretarz 
Magdalena Rudna-Plewa oraz prezes SWR 
Hanka Stamm. Kolejnym punktem 
spotkania była prezentacja dobrych praktyk 
wolontariatu. Swoją wiedzą i doświadcze-
niem podzielili się przedstawiciele Fundacji 
„Wiatrak” w Bydgoszczy:  Mariola 
Ciesielska i Adam Burchard oraz prezes 
stowarzyszenia „Subicere” w gminie 
Radziejów Tomasz Dominiak. Nad całością 
spotkania czuwał Jan Grabowski – prezes 
Kujawsko-Pomorskiej Federacji Organiza-
cji Pozarządowych, który moderował 
wszystkie części spotkania. To spotkanie 
miało  na celu zarówno integrację wolontar-
iuszy, docenienie ich zaangażowania, jak 
również promocję wolontariatu.

Organizatorzy dziękują Reginie 
Osińskiej – dyrektorowi SCK za udostęp-
nienie funkcjonalnego i klimatycznego 
pomieszczenia, w którym odbyło się 
spotkanie.  Składają również podziękowa-
nia Markowi Mrukowi, który umożliwił 
dojazd gościom z terenu powiatu. Nato-
miast wszystkim wolontariuszom działa-
jącym w naszym powiecie składają 
najserdeczniejsze życzenia, by praca, którą 
wykonują, przynosiła im wiele satysfakcji 
na co dzień, a radość z pomagania stała się 
motorem do dalszego działania.

Stowarzyszenie Wspierania Rodzin

Wolontariat
w akcji



LEON VOCI Z MAM TALENT 
W SOLCU KUJAWSKIM!
Soleckie Centrum Kultury zaprasza 28 

grudnia (godz. 18.00) na koncert nowo-
roczny zespołu Leon Voci, który wystąpił 
w polskiej edycji Mam Talent. Bilet 30 zł 
od osoby do kupienia w sekretariacie SCK. 
To także dobry pomysł na niebanalny 
prezent świąteczny. Zespół Leon Voci 
powstał półtora roku temu we Lwowie. 
Tworzy go czwórka tenorów – Nazar 
Tatshyshyn, Roman Chava, Ihor Radvan-
skyi, Andriy Stetshkyi, Andriy Stetshkyi. 
Wszyscy artyści mają wykształcenie 
muzyczne. Inspiracją zespołu są trzej 
słynni tenorzy Plácido Domingo, José 
Carreras oraz Luciano Pavarotti, a także 
kwartet tenorów Il Divo.

MIKOŁAJ W SCK
Piątego grudnia SCK odwiedził 

Mikołaj, by wysłuchać dziecięce marzenia 
i prezentowe życzenia. Towarzyszył mu 
Teatr z Krakowa, który wystąpił z inter-
aktywnym przedstawieniem zatytułowa-
nym Gdzie jest Mikołaj. Każdy miał okazję 
usiąść na kolanach u Mikołaja i zwierzyć 
się ze swoich pragnień oraz zrobić 
pamiątkowe zdjęcie. Wydarzenie reali-
zowane razem z Gminną Komisją Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych 
w ramach akcji Trzeźwe święta – rodzinne 
święta. Z kolei 10 grudnia Stowarzyszenie 
im. Sue Ryder we współpracy z SCK 
przygotowało spotkanie mikołajkowe. Na 
podopiecznych z różnym stopniem 
niepełnosprawności czekał Mikołaj i wiele 

atrakcji przygotowanych przez wolonta-
riuszy i animatorów SCK.

PRZEDSTAWIENIA 
W ŚWIĄTECZNYM KLIMACIE
Na 20 grudnia o 17.00 zapraszamy do 

sali widowiskowej na przedstawienia 
dwóch młodzieżowych grup teatralnych 
SCK. Wystąpią grupy Improwizacja 
Agnieszki  Rzętkowskiej-Gęsickiej 
z bajkowym przedstawieniem oraz Sami 
swoi Gabrieli Walczak, które zaprezentują 
młodzieżowe spojrzenie na świąteczne 
przygotowania, czyli Nową Opowieść 
Wigilijną. Warto w przedświątecznej 
gonitwie zatrzymać się na chwilę i poczuć 
magię świąt. Wydarzenie dedykowane dla 
dzieci od lat 7. Wstęp wolny. 

DANCE ACADEMY
Jeszcze przed świętami, bo 18 grudnia, 

centrum kultury zaprasza na dziecięce 
pokazy tańca przygotowane przez szkołę 
tańca Dance Academy. Początek o godz. 
17.00 w sali widowiskowej SCK. Wstęp 
wolny.

DZIĘKUJEMY
Albert Schweitzer stwierdził, że 

szczęście to jedyna rzecz, która się mnoży, 
jeśli się ją dzieli. Z okazji Dnia Wolontariu-
sza Soleckie Centrum Kultury dziękuje 
wolontariuszom, którzy na co dzień 
wspierają centrum w działaniach, dzielą się 
z innymi umiejętnościami i swoim czasem 
pomimo codziennych obowiązków i zajęć. 

AKTYWNI 60+ W FILHARMONII
Seniorzy uczestniczący w projekcie 

„Aktywni 60 + – Rozsmakowani w Życiu” 

wybrali się 30 listopada do Filharmonii 
Pomorskiej w Bydgoszczy na Poranek 
Muzyczny dla Seniorów pt. „NIE TYLKO 
„CZTERY PORY ROKU”. Barokową 
muzykę Vivaldiego i Corellego zaprezen-
tował  kwar te t  smyczkowy NOVA 
QUARTET w składzie: Wojciech Górecki 
– skrzypce, Przemysław Nawrocki – 
skrzypce, Mateusz Bocheński – altówka, 
Adam Szurka – wiolonczela. Całość 
przygotowała i wspaniale poprowadziła – 
Anna Merder.

WYSTAWA  KOŁO  RZEŹBY
Do 20 stycznia w godzinach otwarcia 

SCK w galerii Homo Faber można oglądać 
wystawę rzeźb Koła Naukowego Studen-
tów Rzeźby „KWADRAT” z Torunia. To 
ciekawe połączenie przestrzennego 
wyrazu z rozmaitością wykorzystanych 
surowców. W wystawie biorą udział: Jakub 
Biewald, Alina Błaszkiewicz, Alina 
Czerkiewicz, Paweł Drozd, Brygida 
Grzeczyk, Patrycja Hejza, Paulina Helbik, 
Krystian Jeziorski, Stanisław Kośmiński, 
Wiktoria Morawska, Paweł Otwinowski, 
Ida Popis, Edyta Pukaluk, Bartłomiej 
Schmidt, Jacek Stepaniak, Adrianna 
Sztandarska, Anna Świąć.

ŚWIĄTECZNE 
SOBOTNIE SPOTKANIE
Soleckie Centrum Kultury zaprasza na 

kolejne Sobotnie Spotkanie Rodzinne 17 
grudnia godz. 11.00. Koszt zajęć – 5 zł. od 
dziecka. Misja Święta przed nami! SCK 
czeka na was! Świąteczna fabryka ruszyła!

PRZYPOMINAMY
W poniedziałki na 16.30 plastyk SCK 

Monika Ratajczyk zaprasza młodzież 
i dorosłych na zajęcia ze sztuki, w tym 
przygotowanie teczki do szkół  artys-
tycznych.

GRATKA 
DLA KOLEKCJONERÓW
Klub Kolekcjonera SCK zaprasza na 

świąteczno-noworoczną giełdę staroci. 
Impreza połączona z prezentacją zbiorów 
kolekcjonerskich odbędzie się w piątek 30 
grudnia w godz. 16.00-18.00. 

NOWE CENTRUM MUZYKI
Trzeciego grudnia w SCK miał miejsce 

koncert prezentujący muzykę niebędącą na 
co dzień w głównym nurcie stylów 
prezentowanych przez media. W cove-
rovym występie akustycznym, wspoma-
gany gitarą Jana Kunta zaśpiewał swoje 
interpretacje wielkich bluesrockowych 
klasyków Hubert Szczęsny. Następnie 
wystąpili The Fuse, nowocześnie łączący 
soul, funk i elektroniczne brzmienia, a na 
koniec zaprezentował się solecko-
poznański Qprojekt – czyli występ 
mocniejszy, nawiązujący do rockowych 
i bluesowych standardów.

W świątecznym klimacie
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Sport i rekreacja

Dziesiątego grudnia, jak co roku, Klub Turystów Rowerowych TORPEDO (PTTK) gościł 
przedstawicieli klubów turystyki rowerowej z województwa kujawsko-pomorskiego. Obok 
członków Torpedo udział w przedświątecznym spotkaniu wzięli turyści rowerowi z Torunia, 
Bydgoszczy, Inowrocławia, Włocławka i Grudziądza. Gościem honorowym była burmistrz 
Teresa Substyk. Spotkanie odbyło się w gościnnej świetlicy sołectwa Kujawska, a uświetnił je 
swoim występem zespół “Solecczanie”, który po odśpiewaniu kilku kolęd i pastorałek swoją 
piosenką o naszym mieście porwał i połączył wszystkich uczestników. Zarząd i członkowie KTR 
Torpedo życzą wszystkim swoim sympatykom spokojnych i wesołych świąt oraz wszelkiej 
pomyślności w nadchodzącym roku.                                                                     Danuta Adamczyk

Towarzystwo Krzewienia Kultury 
Fizycznej działające w soleckim Zrembie 
było swego czasu jednym z prężniej 
działających w Polsce. I to właśnie na jego 
bazie, trzydzieści lat temu, powstał Miejski 
Ludowy Klub Sportowy, który 12 grudnia 
świętował swój jubileusz. O początkach 
klubu, sekcjach, które w nim działały oraz 
medalowych sukcesach opowiedział 
gościom przybyłym do restauracji 
Pasibrzuszek prezes zarządu klubu Jan 
Bochat. Jubileusz był także okazją do 
wyróżnienia zawodników, działaczy 
i sponsorów, dzięki którym klub może 
funkcjonować. Jako pierwsi pamiątkowe 
puchary otrzymali zawodnicy trzydziesto-
lecia. Kryterium było wywalczenia 
w klubowych barwach przynajmniej 
piętnastu medali. W gronie tym znaleźli się 
Sylwia Bochat – Wiśniewska, Weronika 
Grudzina, Miłosz Bochat (badminton) 
i Tadeusz Żurek (brydż).

Kolejną grupą wyróżnionych były 
osoby odznaczone złotymi i srebrnymi 
odznakami Polskiego Związku Badmin-
tona: Mirosław Adamczyk, Maciej 
Dąbkowski, Emilia Korpus, Piotr Grudzi-
na, Weronika Grudzina, Aleksandra 
Rogowska, Jarosław Kurkowski (złote 
odznaki) i Mariusz Bujak, Miłosz Bochat 
(srebrne odznaki).

Medale Zasłużony Działacz Kultury 
Fizycznej otrzymali: Teresa Czaki, 
Sławomir Bochat, Maria Klemp, Sylwia 
Bochat – Wiśniewska, Barbara Grudow-
ska, Zofia Chojnacka. Z kolei złote 
honorowe medale Zrzeszenia Ludowych 
Zespołów Spor towych  wręczono: 
Barbarze Fryszke (kurniki Makowiska), 
Danucie i Czesławowi Frischke (Drobex 
Agro), J.M.M. Zientkom (PPH Masters) 
i Zdzisławowi Zachwiei.

Statuetki sponsorów i przyjaciół klubu 
otrzymali: Urząd Marszałkowski w Toru-
niu, Urząd Miasta i Gminy w Solcu 
Kujawskim , solecki Ośrodek Sportu 
i Rekreacji, PPH Masters – J.M.M. 
Zientek, PW Autos – Marek Sałek, 
Zrzeszenie LZS – Michał Marszałkowski, 
Jarosław Kurkowski, Barbara i Sebastian 
Fryszke, Marek Mruk, Paweł Wiśniewski, 
Zelmet – Ryszard Karólewski, Klimat 

Solec – Stefania i Janusz Jarczyńscy, 
Drobex Agro – Danuta i Czesław 
Frischke, komendant soleckiego Hufca 
ZHP – Adam Brzozowski.

Ostanie wyróżnienia trafiły do rąk 
przedstawicieli rodzin uczestniczących 
w projekcie realizowanym wspólnie 
przez Pomorską Federacją Sportu 
i MLKS „Unijny badminton łączy 
pokolenia”. Były to rodzina Bartoszów 
z Bydgoszczy i rodzina Pietrzaków 
z Solca Kujawskiego.

Potem były życzenia jubileuszowe, 
które przekazali zaproszeni goście. 
W imieniu soleckiego samorządu 
urodzinowe gratulacje przekazały 
burmistrz Teresa Substyk, skarbnik Alina 
Kowalska i radna Beata Kołota.

Klubowy
jubileusz
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Wielkimi krokami zbliżają się święta 
Bożego Narodzenia. Jednym z elementów 
tradycji jest wigilijna wieczerza, na której 
królują ryby. Jeżeli chcieliby Państwo 
przygotować nowe danie, proponujemy 
świąteczny tatar ze śledzia przygotowany 
według autorskiego przepisu solecczanina 
Piotra Śwista, szefa kuchni toruńskiego 
hotelu Mercure, udostępnionego dla 
Czytelników Soleckich Wiadomości 
z Ratusza. Jednak zanim podamy przepis, 
kilka słów o jego autorze. Pan Piotr od 
piętnastu lat mieszka w Solcu, jak mówi 
przywędrował do nas z Bydgoszczy za 
żoną. Pracował w restauracji Leśnej, 
później w restauracji Autos, a od dwóch lat 
szefuje kucharzom w toruńskim hotelu 
Mercure. Jak mówi gotowanie to jego pasja 
i kiedy może, komponuje własne dania. 
Tatar ze śledzia jest jednym z nich.

- W restauracjach naszej sieci szefowie 
kuchni tworzą różnorodne dania, które 

potem trafiają do menu. Zdarzają się 
sytuacje, kiedy przygotowujemy dania na 
spotkania zamknięte, wtedy można 
zaproponować coś od siebie.

Aby pracować w kuchni trzeba kochać 
ten fach, gdyż do najłatwiejszych nie 
należy. Największym wyzwaniem dla pana 
Piotra są duże konferencje, gdzie dania 
muszą być wydane jak najszybciej, oraz 
dania kuchni żydowskiej gdzie podczas 

gotowania pewne zasady muszą być 
zachowane. Kolejną wymagającą grupą są 
sportowcy. W tym przypadku dania 
przyrządza się we współpracy z dietety-
kiem drużyny. Pan Piotr miał przyjemność 
gotować dla polskiej reprezentacji 
koszykówki. Ale nie tylko sportowcy 
poznali zawodowy kunszt pana Piotra. 
Gotował także dla znakomitych artystów 
występujących w Toruniu.

Nasz rozmówca lubi i ceni tradycyjne 
potrawy w nowej odsłonie, stąd przepis na 
tatar ze śledzia: 

- Zaczynamy od przygotowania śledzia, 
którego moczymy w wodzie z dodatkiem 
octu. Następnie obieramy grejphrut 
i cytrynę ze skórki, filetujemy je tak, aby 
otrzymać sam miąższ. Cebulę, śledzia 
i otrzymany miąższ kroimy w drobną 
kostkę. Kapary i pietruszkę siekamy. 
Wszystkie składniki mieszamy ze sobą 
i dodajemy olej lniany. Tatar wykładamy na 
talerze, dekorujemy cytryną i pietruszką. 
Życzę smacznego.
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TATAR ZE ŚLEDZIA

Składniki na cztery porcje: 
*0,5 kg filetów śledziowych 
*10 dkg cebuli 
*5 dkg kaparów 
*1 grejphrut
*5 ml oleju lnianego
*1 cytryna 
*natka  pietruszki 
*5 ml octu

W tym roku zespół ROAN obchodzi 
swoje 25. urodziny. Z tej okazji w sali 
widowiskowej Soleckiego Centrum 
Kultury muzycy zagrali urodzinowy 
koncert, który zgromadził wielu fanów 
ich twórczości. Nie mogło zabraknąć 
jubileuszowych życzeń. Na scenie 
pojawili się burmistrz Teresa Substyk 
i Mariusz Zamorowski, przewodniczący 
rady miejskiej, którzy w imieniu 
samorządu pogratulowali muzykom 
pasji, podkreślając, że to, co robią jest 
ważne, potrzebne, zauważone i cenione, 
a koncerty są piękną promocją Solca 
Kujawskiego. Życzyli kolejnych rocznic, 
dalszego zapału i wytrwałości oraz 
jeszcze szerszego kręgu wielbicieli. Jak 
wiemy tych maja nie tylko w Polsce, ale 
i w Chinach, gdzie regularnie koncertu-
ją. Jak zapowiedzieli muzycy, podczas 
kolejnego pobytu w Państwie Środka, 
zamierzają się włączyć w finał Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy.

Szóstego grudnia do wszystkich grzecznych dzieci przybył św. Mikołaj. Trafił 
również do przedszkolaków z Ochronki Sióstr Służebniczek, gdzie rozdał upominki. 
Jak przystało, był ubrany w strój biskupa. Ze słodkimi prezentami pojawiły się też 
burmistrz Teresa Substyk i Katarzyna Małecka, kierownik Referatu Edukacji. 
Dzieci pięknie śpiewały, recytowały, a na koniec pozowały do wspólnej fotografii.



Urząd Miasta i Gminy umieścił na wiatach 
przystankowych oraz na lampach ulicznych na 
ul. 23 Stycznia, Piastów oraz Żwirki i Wigury 
naklejki informujące o zakazie umieszczenia 
ogłoszeń. Naruszanie zakazu będzie ścigane na 
podstawie Art. 63a kodeksu wykroczeń. 
Zgodnie z Art. 63A „§ 1. Kto umieszcza 

Nielegalne 
ogłoszenia

w miejscu publicznym do tego nieprze-
znaczonym ogłoszenie, plakat, afisz, apel, 
ulotkę, napis lub rysunek albo wystawia je na 
widok publiczny w innym miejscu bez zgody 
zarządzającego tym miejscem, podlega karze 
ograniczenia wolności albo grzywny. § 2. 
W razie popełnienia wykroczenia można orzec 
przepadek przedmiotów stanowiących 
przedmiot wykroczenia oraz nawiązkę 
w wysokości do 1500 złotych lub obowiązek 
przywrócenia do stanu poprzedniego”. Miejmy 
nadzieję, że umieszczenie naklejek rozwiąże 
problem nielegalnych reklam na wiatach.

Wykaz tablic ogłoszeniowych, na których 
można bezpłatnie umieszczać ogłoszenia:

1. ul. Bydgoska - na zieleńcu przed 
obiektem handlowym ,,JUBILAT”.

2. ul. Bydgoska – przystanek autobusowy 
(naprzeciw ul. Ogrodowej).

3. ul. Garbary – przy targowisku.
4. ul. Garbary - (przy wjeździe do budynku 

Robotnicza 2).
5. ul. Powstańców - przy Przychodni 

Zdrowia Solmed.
6. ul. Leśna - Ugory - przy parkingu. 
7. ul. Leśna - naprzeciw sklepu ,,Partner”.
8. ul. Leśna - nowy przystanek, między ul. 

Czereśniową i Kalinową.
9. ul. Leśna – przystanek za Partnerem.
10. ul. Toruńska – przy drodze osiedlowej 

koło sklepu „ABC” .
11. ul. Toruńska – przy ul. Młyńskiej.
12. ul. Toruńska – obok muzeum.
13. ul. Toruńska – 2 przystanki autobusowe 

na Osiedlu Toruńskim.
14. ul. Zbożowa - w pasie drogowym za ul. 

Nizinną.
15. ul. Żwirki i Wigury – od ul. ks. P. Skargi.
16. ul. Sosnowa – przy ul. Lipowej.
17. ul. Tartaczna (przy śmietniku, niedaleko 

przedszkola).
18. ul. Prosta – ul. Spokojna.
19. ul. Tęczowa – ul. Jesienna.
20. ul. Dworcowa – przy przystanku.
21. Chrośna – przy świetlicy (wymiana 

w listopadzie br. na nową).
22. Makowiska - przy świetlicy.
23. Przyłubie - przy świetlicy. 
24. Otorowo - przy młynie. 
25. ul .  Kujawska – przy świetlicy   

„Jagódka”.

Smacznie
i zdrowo

Jedz smacznie i zdrowo, warzywnie 
i owocowo. Pod takim hasłem w Zespole 
Szkól zorganizowano lekcję otwartą dla 
klas 1-3. W tym dniu szkoła mieniła się 
wszystkimi barwami, gdyż poszczególne 
klasy przebrane były za różne warzywa 
i owoce. Pojawiły się jabłka, truskawki, 

śliwki, kapusta. Nauczyciele nauczania 
początkowego i j. angielskiego Magda-
lena Przybysz i Katarzyna Kuchta 
przygotowały wraz ze swoimi klasami 3c 
i 3 d zagadki o owocach i warzywach, 
piosenki oraz inscenizację znanej 
„Rzepki” J. Tuwima - ale po angielsku. 
Na każdej przerwie uczniowie mieli 
okazję pobawić się na owocowo-
warzywnej dyskotece. Rodzice przygo-
towali w tym dniu zdrowe ciasta upie-
czone z dyni i marchewki. Był to aktywny 
i zdrowy dzień.

Jedzie pociąg
z daleka...

Dzień Kolejarza obchodzimy 25 
listopada. Z tej okazji z inicjatywy 
biblioteki szkolnej do Zespołu Szkół 
zawitał w kolejarskim mundurze Mirosław 
Woźniak dyżurny ruchu z PKP PLK 
Bydgoszcz. Zapoznał dzieci z wieloma 
ciekawostkami dotyczącymi swojej pracy, 
jak również historii kolei na świecie. Swoje 
opowieści wzbogacił filmikami np. 
pierwszej lokomotywy Stephensona, 
najdłuższego i najszybszego pociągu na 

świecie i współczesnych modeli loko-
motyw. Ważnym elementem spotkania 
było omówienie bezpieczeństwa na 
przejazdach kolejowych. Dzieci z klasy 
3c i 3d wręczyły panu kolejarzowi piękną 
własnoręcznie wykonaną książkę o kolei. 
Pan Mirosław – mieszkaniec Solca 
Kujawskiego jest kolejarzem z pasją – 
interesuje się historią, pisze wiersze i jest 
instruktorem ZHP. Wszystkie dzieci 
i wychowawczynie otrzymały gadżety 
(odblaski, książeczki, długopisy i brelo-
czki) przekazane przez dyrektora Zakładu 
PKP PLK Bydgoszcz i ZKR Związek 
Z a w o d o w y  D y ż u r n y c h  R u c h u      
w Bydgoszczy.

W Dzień Pluszowego Misia (25 listopada) 
uczniowie z klas 1-3 Zespołu Szkół przyłą-
czyli się do obchodów święta przynosząc do 
szkoły swoje ukochane pluszaki i uczestnicząc 
w misiowym spotkaniu w auli szkolnej. Dzieci 
obejrzały scenkę pt. „Miodowe drzewo”, na 
podstawie „Kubusia Puchatka”, wykonaną 
przez uczniów z klasy 3d (Marka Żebrackiego, 
Natalie Naporę, Dominikę Pacek i Martynę 
Błaszczyk). Widzowie musieli również 
zmierzyć się z wieloma zagadkami dotyczą-
cymi książki A.A. Milne. Spotkanie z sympa-
tycznym misiem dowiodło, że czytanie można 
promować w niekonwencjonalny sposób. 
Zostało one przygotowane przez nauczyciela 
bibliotekarza Grażynę Rochnę-Woźniak.

Święto
pluszaków

Każdy uczeń naszej szkoły wie, że śniadanie 
to najważniejszy posiłek dnia, który daje energię 
do nauki, pozwala koncentrować sie podczas 
lekcji i daje siłę do zabawy…

Uczniowie z klasy 2b, 2c oraz 2g przystąpili 
do Klubu Śniadanie Daje Moc i podczas zajęć 
edukacyjnych, w oparciu o 12 zasad zdrowego 
odżywiania, pogłębiali i utrwalali wiedzę 
z zakresu prawidłowego żywienia. Wraz ze 
swoimi wychowawczyniami realizowali Misje 
Śniadaniowe, polegające na wykonaniu 
konkretnych zadań w klasie (Misja Klasowa), 
w domu (Misja Domowa) oraz w najbliższym 
otoczeniu lokalnym (Misja Specjalna). 
Zarówno w szkole, jak i w domu powstawały 
rysunki, rymowanki, zagadki, plakaty, piramidy 
żywieniowe, zdjęcia, filmy. Dzieci wraz 
z rodzicami gotowały, smakowały, dzieliły się 
swoją  wiedzą.  Kulminacyjnym dniem 
realizowanego programu był 8 listopada, kiedy 
to w Polsce, ale i w Europie obchodzony jest 
Dzień Zdrowego Jedzenia i Gotowania.

Tego dnia uczniowie z Klubu, ale i z wielu 
innych klas naszej szkoły, także uczniowie 
świetlicy, przystąpili do uroczystego, wyjątko-
wego śniadania. Przy pięknie nakrytych stołach, 
obficie zastawionych różnorodnymi zdrowymi 
produktami, zasiedli w niecodziennych 
nakryciach głowy. Na stołach pojawiło się 
różnorodne pieczywo, wędliny, sery, jajka, 
jogurty, owoce, warzywa, soki.

Umyte ręce, ubrane wyjątkowe czapki 
kucharskie oraz fartuchy były sygnałem do 
rozpoczęcia przygotowywania pysznego 
zdrowego śniadania. Dzieci z ogromnym 

zaangażowaniem przystąpiły do pracy. 
W akcję wspaniale zaangażowali się rodzice, 
którym bardzo dziękujemy za pomoc 
i poświęcony czas!

Już po chwili na talerzach zaczęły 
pojawiać się apetyczne, zdrowe i bardzo 
kolorowe kanapki, pyszne szaszłyki i sałatki 
owocowe. Dzieci pracowały zgodnie, chętnie 
dzieliły się produktami, wymieniały się 
spostrzeżeniami, dawały sobie dobre 
kulinarne rady. Często słychać było pytanie: 
Kiedy znowu?

Małgorzata Boruczkowska, Jolanta 
Jakubiak, Teresa Tomkiewicz

Wychowawczynie klas Klubu Śniadanie 
Daje Moc w Szkole Podstawowej nr 4 

Śniadanie
daje moc

Muzeum Solca  im.  Ks ięc ia 
Przemysła w Solcu Kujawskim zostało 
wyróżnione za  zaangażowanie 
w organizację 24. Europejskich Dni 
Dziedzictwa w Polsce. Tytuł tego-
rocznej edycji brzmiał: „Gdzie duch 
spotyka się z przestrzenią – Świątynie. 
Arcydzieła. Pomniki.” W ramach EDD 
w naszym mieście można było poznać 
historię oraz zabytki kościoła pw. św. 
Stanisława Biskupa i Męczennika.



W piątek 25 listopada zuchy i harcerze z 
Hufca ZHP Solec Kujawski obchodzili 
tradycyjne Andrzejki.  Tego dnia w Domu 
Harcerza pojawiły się „cyganki”, w któ-
rych postać wcieliły się dwie instruktorki 
dh. Aneta i Grażyna. Zachęcały dzieci do 

Akademia w rocznicę odzyskania 
niepodległości - w przeddzień Narodowe-
go Święta Niepodległości Gimnazjum 
Publiczne nr 2 rozbrzmiewało poezją 
i pieśnią patriotyczną. Z inicjatywy 
nauczycielek: historii  Aliny Zubik 
i j. polskiego Ewy Michalak, uczniowie 
klas 3d oraz 2c przygotowali wyjątkową 
lekcję historii. Młodzież miała okazję 
posłuchać o faktach  historycznych 
z przeszłości Polski w zainscenizowanym 
turnieju wiedzy oraz utrwalić swoje 
wiadomości na ten temat podczas prezen-
tacj i  mult imedialnych.  Informacje 
dotyczące walki o niepodległość prze-
platały się z recytacjami utworów  znanych 
polskich poetów - W. Bełzy, M. Konopnic-
kiej, W. Szymborskiej czy J. Żuławskiego. 
Całość uzupełniły pieśni patriotyczne w 
wykonaniu Angeliki Wesołowskiej oraz 
szkolnego chóru pod kierunkiem nauczyc-
i e l k i  m u z y k i  B a r b a r y  M i c h o t y -
Stangreciak. O oprawę plastyczną zadbał 
Bohdan Czapiewski. Przedstawienie 
odbyło się w trzech turach, więc w tej 
jedynej w swoim rodzaju powtórko-wej 
lekcji historii wzięły udział  wszystkie 
klasy. Na zakończenie ucznio-wie mogli 
dołączyć do wykonania współczesnej 
piosenki pt. „Kocham wolność” przy 
akompaniamencie szkolnych gitarzystów. 
Podsumowaniem było wystąpienie 
wicedyrektor Katarzyny Bochat, która 
podkreśliła znaczenie i sens pojęcia 
patriotyzmu w oparciu o współczesność, 
wagę znajomości faktów historycznych 
o r a z  k u l t y w o w a n i a  t r a d y c j i            
patriotycznych.

Uczestniczyli w uroczystościach - 11 
listopada bardzo licznie zgromadzona 
młodzież GP 2 wraz z dyrektor Marzenną 
Kuczkowską, przedstawicielami Rady 
Rodziców oraz nauczycielką historii Aliną 
Zubik, wzięła udział w lokalnych uroczys-
tościach upamiętniających 98. rocznicę 
odzyskania przez Polskę niepodległości. 
W ramach obchodów w kościele pw. 
Świętego Stanisława Biskupa i Męczenn-
ika odbyła się uroczysta Msza Święta 
w intencji Ojczyzny. Po jej zakończeniu 
delegacje złożyły wiązanki kwiatów pod 
pomnikami Niepodległości oraz Powstań-
ców Wielkopolskich. Młodzież gimna-
zjalna uczestniczyła w żywej lekcji historii, 
w której zrozumiała i doceniła, że dzięki 
naszym przodkom, którzy poświęcili 
własne życie dla dobra Ojczyzny, może żyć 
w wolnej i niepodległej Polsce.

wspólnej zabawy nie tylko w rytmie 
dyskotekowych hitów, ale przede wszyst-
kim w czasie wróżb, których na tę okazję 
przygotowano kilkanaście.  Oprócz 
tradycyjnego lania wosku i wróżby 
z butami, pojawiło się wróżenie przestróg, 
z kolorów, wróżenie z kart, z serca. 
Świetnymi wróżbitami okazali  się 
druhowie Szymon i Robert z 8 SDSH.

Uczestnicy mogli skorzystać z darmo-
wych napojów i owoców. Hufcowe 
Andrzejki zorganizowała dh. Aneta Balcer  
wraz z harcerzami z 8SDSH. Muzykę 
zapewnił dj Przemek Moszczyńki.

Popołudniową porą 6 grudnia do 
zuchów i harcerzy Hufca ZHP Solec 
Kujawski przybył Święty Mikołaj. 
Harcerska brać przygotowała dla niezwyk-
łego gościa krótki program składający się z 
piosenek, wierszyków i pląsów. Zapre-
zentował się niezawodny zespół hufca 
POMOCNE CANTO ze świątecznym 
repertuarem. Aby udowodnić, że wszyscy 
ciężko pracowali i byli „grzeczni” wyś-
wietlono prezentację o działalności Hufca 
w mijającym roku – a było się czym 
pochwalić – 3 obozy letnie, udział w grach 
miejskich w całym województwie  
i czołowe miejsca w ogólnopolskich 
biegach na orientację, warty w miejscach 
pamięci narodowej i główne nagrody 
w konkursach chorągwianych, udział 
w szkoleniach, festiwalach piosenki 
harcerskiej. Święty Mikołaj nie miał 
wątpliwości, że tę sympatyczną gromadę 
trzeba nagrodzić łakociami. Harcerze 
i zuchy nie zapomnieli również o swoim 
gościu i podarowali mu ciepły szalik, aby 
nie marzł po drodze do wszystkich dzieci.

Po wizycie u harcerzy w Zespole Szkół 
Święty powędrował do pobliskiej parafii 
pw. Nawrócenia Świętego Pawła aby i tam 
spotkać się z dziećmi.

Zuchy i harcerze serdecznie dziękują 
komendantowi hufca dh hm Adamowi 
Brzozowskiemu i dyr. ZS Małgorzacie 
Niedźwiedzkiej, a szczególnie Świętemu 
Mikołajowi – Andrzejowi Kubiakowi, 
zastępcy dyrektora Wydziału Rozwoju 
i Funduszy Europejskich w Starostwie 
Powiatowym w Bydgoszczy za przybycie, 
obdarowanie braci harcerskiej prezentami 
i za dobre słowo.

Harcerskie
spotkania

Z życia
Gimnazjum nr 2

Sienkiewicz w szkolnym teatrze - 
koło teatralne GP2 zaprezentowało 
przedstawienie kończące obchody Roku 
Henryka Sienkiewicza. Pod opieką 
B. Dąbrowskiej i A. Kacperek młodzi 
aktorzy przygotowali program, w którym 
przypomnieli życie i twórczość pisarza. 
Zainteresowaniem cieszyły się cieka-
wostki z życia noblisty oraz inscenizacja 
f ragmentu „Krzyżaków”.  Imprezę 
uświetniła absolwentka GP2, laureatka 
wielu konkursów recytatorskich – 
Weronika Michalkiewicz, która emocjon-
ująco wyrecytowała fragment z „Krzy-
żaków”. Całość dopełniła muzyka 
z ekranizacji dzieł Henryka Sienkiewicza.

Turniej Maszyn Wiatrowych - dwa 
zespoły uczniowskie reprezentowały 
gimnazjum w eliminacjach regionalnych V 
Ogólnopolskiego Turnieju Maszyn 
Wiatrowych w Pelplinie. Na 57 zespołów 
w kategorii największego momentu 
obrotowego zespół 2T w składzie Adrianna 
Filipiak oraz Miłosz Arciszewski zajęli 
drugie miejsce. W klasyfikacji generalnej, 
plasując się na czwartej pozycji, dostali się 
do rozgrywek finałowych. Opiekunem 
uczniów jest Krystyna Gęsicka.

Światowy Dzień Walki z AIDS - 1 
grudnia obchodziliśmy światowy dzień 
walki z AIDS. Uczniowie klas I wykonali 
plakaty, które zostały rozwieszone na 
szkolnych korytarzach, a na lekcjach 
biologii uczestniczyli w pogadance, której 
celem było ukazanie młodemu człowie-
kowi, że osoby zagrożone wirusem HIV 
mają prawo do godnego życia, że strach 
przed zakażeniem nie może być powodem 
gorszego traktowania osoby chorej. Akcję 
zorganizowała Anna Wiśniewska.

MULTITEST 2016  -  Adrianna 
Filipiak z klasy IIIc w ogólnopolskim 
konkursie z języka polskiego „Multitest”, 
zorganizowanym przez Centrum Edukacji 
Szkolnej, zajęła I miejsce. Uczennicy 
i nauczycielce Ady - Katarzynie Bochat 
serdecznie gratulujemy.

Podstawy geografii - w szkolnym 
konkursie geograficznym dla klas I 
laureatami zostali: Julia Kałamarska z kl. 
Ib I miejsce), Jakub Kamieniarz z kl. Ic (II 
miejsce), Zuzanna Sokołowska z kl. Ic (III 
miejsce).
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